



COPY NO./EXEMPLAIRE NO.:

80

Government of Canada / Gouvernement du Canada  
Intelligence / Comité  
Advisory / Consultatif de  
Committee / Renseignements

INTELLIGENCE  
REPORT

BULLETIN DE  
RENSEIGNEMENTS

NO.: 58/85      DATE: 11/9/85

PORT FRONTENAC  
CLASSIFIED

SEP 24 1985

IRAN/IRAQ: Attacks Against Kharg Island

\*\*\*\*\*

IRAN/IRAQ: Attaques contre l'île Kharg

THIS RECORD MAY BE SUBJECT TO MANDATORY EXEMPTION UNDER THE ACCESS TO INFORMATION OR PRIVACY ACTS. IF A REQUEST FOR ACCESS IS RECEIVED, NO DECISION TO DISCLOSE SHOULD BE TAKEN WITHOUT PRIOR CONSULTATION WITH THE EXECUTIVE SECRETARY, INTELLIGENCE ADVISORY COMMITTEE.

THIS DOCUMENT IS THE PROPERTY OF THE GOVERNMENT OF CANADA AND IS PROVIDED ON CONDITION THAT IT IS FOR USE SOLELY BY THE INTELLIGENCE COMMUNITY OF THE RECEIVING GOVERNMENT AND THAT IT NOT BE DECLASSIFIED WITHOUT THE EXPRESS PERMISSION OF THE GOVERNMENT OF CANADA.

CE DOCUMENT PEUT FAIRE L'OBJET D'UNE EXCEPTION OBLIGATOIRE EN VERTU DES LOIS SUR L'ACCÈS À L'INFORMATION ET SUR LA PROTECTION DES RENSEIGNEMENTS PERSONNELS. AUCUNE DÉCISION RELATIVE À UNE REQUÊTE DE COMMUNICATION NE POURRA ÊTRE PRISE SANS LA CONSULTATION PRÉALABLE DU SECRÉTAIRE ADMINISTRATIF DU COMITÉ CONSULTATIF DES RENSEIGNEMENTS.

LE PRÉSENT DOCUMENT EST LA PROPRIÉTÉ DU GOUVERNEMENT DU CANADA. IL EST COMMUNIQUÉ SOUS RÉSERVE DE SON UTILISATION PAR LES SEULS SERVICES DE RENSEIGNEMENTS DU GOUVERNEMENT DESTINATAIRE ET LA CONDITION QUE SA COTE DE SÉCURITÉ NE SOIT PAS SUPPRIMÉE SANS L'AUTORISATION EXPRESSE DU GOUVERNEMENT CANADIEN.

RÉSERVÉ AUX ÉTATS SUIVANTS: CDA, AUST, ROYU, É-U

SECRET/WNINTEL

-15194-

SECRET/WNINTEL

SAUF INDICATION CONTRAIRE

RÉSERVÉ AUX ÉTATS SUIVANTS:  
CDA, AUST, ROYU, É-U

- 1 -

IRAN-IRAQ: Attaques contre l'île Kharg

1. A l'approche du cinquième anniversaire de la guerre entre l'Iran et l'Iraq, le Golfe persique proprement dit retient à nouveau l'attention. Le 15 août 1985, la force aérienne iraquienne lançait la première d'une suite ininterrompue d'attaques aériennes contre l'île Kharg, principal terminal d'exportation de l'Iran dans le Golfe persique. La première attaque a mis hors d'usage pour un temps le terminal le plus occupé de l'île, la jetée "T", qui se trouve du côté est. Les attaques ultérieures ont causé peu de dommages. Destinée apparemment à embarasser le gouvernement iranien à la veille des élections présidentielles, l'attaque initiale de l'Iraq s'inscrirait dans le cadre de ses efforts visant à amener l'Iran à la table de négociations. (SECRET/WNINTEL)

2. Incapable d'offrir même un minimum de protection à ses intérêts dans le Golfe, l'Iran s'est mise plus résolument à la recherche de systèmes additionnels de défense aérienne sur le marché international. L'acquisition de pareils systèmes aura sans doute peu d'influence sur les opérations aériennes de l'Iraq vu la médiocrité de la formation et de l'entretien iraniens. En guise de représailles pour les attaques contre l'île de Kharg, la marine iranienne a intensifié son action visant à intercepter et à saisir les navires marchands en route pour des ports d'états du Golfe. (SECRET/WNINTEL)

Perspectives

3. L'Iraq continuera d'exploiter l'avantage aérien dont il jouit avec des attaques contre l'île Kharg et les navires en route vers l'Iran, mais elle a peu de chances de nuire sérieusement aux livraisons de pétrole brut iranien. L'Iran continuera de riposter avec les faibles moyens dont elle dispose, y compris des attaques contre les champs pétrolifères de l'Iraq et elle pourrait intensifier son action en exerçant des pressions diplomatiques et peut-être en usant d'harcèlement militaire à l'endroit des états du Golfe qui appuient celle-ci. (SECRET/WNINTEL)

RÉSERVÉ AUX ÉTATS SUIVANTS:  
CDA, AUST, ROYU, É-U

SAUF INDICATION CONTRAIRE

SECRET/WNINTEL

SECRET/WNINTEL

UNLESS OTHERWISE  
CLASSIFIED

CAN/AUS/UK/US EYES ONLY

- 1 -

IRAN/IRAQ: Attacks Against Kharg Island

1. As the fifth anniversary of the Iran/Iraq war approaches, the Persian Gulf itself has again become the focus of attention. On 15 August 1985 the Iraqi Air force launched its first in a series of continuing airstrikes at Kharg Island, Iran's key oil export terminus in the Persian Gulf. The first strike temporarily incapacitated the island's busiest terminal, the "T" jetty, located on the island's east side. Subsequent airstrikes have failed to cause serious damage. Iraq's initial attack was apparently intended to embarrass the Iranian Government on the eve of the presidential elections and was in line with its policy of attempting to force Iran to the negotiating table.

(SECRET/WNINTEL)

2. Iran's inability to render even minimal protection to its interests in the Gulf has intensified its search for additional air defence systems on the international market. The acquisition of additional air defence is unlikely to effect Iraq's air activity significantly due to the poor level of Iranian maintenance and training. In retaliation for attacks on Kharg Island, the Iranian Navy has increased the stoppage and seizure of some merchantmen bound for Gulf State ports.

(SECRET/WNINTEL)

Outlook

3. Iraq will continue to press its advantage in the air with strikes against Kharg Island and Iranian bound shipping but is unlikely to curtail seriously Iranian crude oil shipments. Iran will continue to retaliate within the ability of its limited resources, including attacks on Iraqi oil fields, and could become more active in applying diplomatic pressure and perhaps military harrassment against those Gulf States supporting Iraq. (SECRET/WNINTEL)

CAN/AUS/UK/US EYES ONLY

UNLESS OTHERWISE  
CLASSIFIED

SECRET/WNINTEL